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This volume is the thirty-fourth issue of the Mediterranean Action Plan Technical Report Series.

This series contains selected reports resulting from the various activities performed within the framework of the components of the
Mediterranean Action Plan:  Pollution Monitoring and Research Programme (MED POL), Blue Plan, Priority Actions Programme,
Specially Protected Areas and Regional Oil Combating Centre.

Ce volume constitue le trente-quatrième numéro de la série des Rapports techniques du Plan d'action pour la Méditerranée.

Cette série comprend certains rapports élaborés au cours de diverses activités menées dans le cadre des composantes du Plan
d'action pour la Méditerranée:  Programme de surveillance continue et de recherche en matière de pollution (MED POL), Plan Bleu,
Programme d'actions prioritaires, Aires spécialement protégées et Centre régional de lutte contre la pollution par les hydrocarbures.
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INTRODUCTION

The Mediterranean States meeting in Barcelona in 1975, adopted an Action Plan for the Protection of the Mediterranean Sea
against pollution.  The legal framework for this co-operative regional programme is the Convention for the Protection of the
Mediterranean Sea against pollution (also known as Barcelona Convention) and its related protocols which has been ratified by 17
Mediterranean states and the European Economic Community.  So far, four protocols have been adopted and entered into force
one of them being the Protocol for the Protection of the Mediterranean Sea against pollution from Land-based Sources (LBS
protocol).

The MED POL programme is the scientific/technical component of the Mediterranean Action Plan and is concerned with
assessing and evaluating the environmental problems.  The environmental assessment undertaken, provides a basis for assisting
national policy makers to manage their natural resources in a more effective and sustainable manner.

The specific objectives of the MED POL programme are designed to provide the Contracting Parties to the Barcelona
Convention, inter alia, with:

- information required for the implementation of the Convention and the protocols;

- indicators and evaluation of the effectiveness of the pollution prevention measures taken under the Convention and the
protocols;

- scientific information which may lead to eventual revisions and amendments of the relevant provisions of the Convention
and the protocols and for the formulation of additional protocols;

- information which could be used in formulating environmentally sound national, bilateral and multilateral management
decisions essential for the continuous socio-economic development of the Mediterranean region on a sustainable basis.

One of the basic components of the MED POL programme is the implementation of the LBS protocol according to which
Contracting Parties undertake to eliminate pollution from land-based sources by the substances listed in Annex I to the Protocol.
Assessment documents have already been prepared and recommendations adopted for mercury and mercury compounds,
cadmium and cadmium compounds, used lubricating oils, organohalogen compounds and organotin compounds.  Assessment
documents are already under preparation for the remaining groups of substances of Annex I, i.e.:

- organophosphorus compounds
- persistent synthetic materials which may float, sink or remain in suspension
- carcinogenic, teratogenic or mutagenic substances
- radioactive substances
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This volume is the thirty-fourth issue of the Mediterranean Action Plan Technical Report Series.

This series contains selected reports resulting from the various activities performed within the framework of the components
of the Mediterranean Action Plan:  Pollution Monitoring and Research Programme (MED POL), Blue Plan, Priority
Actions Programme, Specially Protected Areas and Regional Oil Combating Centre.

Ce volume constitue le trente-quatrième numéro de la série des Rapports techniques du Plan d'action pour la Méditerranée.

Cette série comprend certains rapports élaborés au cours de diverses activités menées dans le cadre des composantes du
Plan d'action pour la Méditerranée:  Programme de surveillance continue et de recherche en matière de pollution (MED
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La réunion d'Etats méditerranéens tenue à Barcelone en 1975 a adopté un Plan d'action pour la protection de la mer
Méditerranée contre la pollution.  Le cadre juridique de ce programme de coopération régionale consiste en la Convention
pour la protection de la mer Méditerranée contre la pollution (connue également comme Convention de Barcelone) avec
les protocoles y relatifs qui a été ratifiée par 17 Etats méditerranéens et la Communauté économique européenne.  Jusqu'à
ce jour, quatre protocoles ont été adoptés et sont entrés en vigueur; l'un d'eux est le protocole relatif à la protection de la mer
Méditerranée contre la pollution d'origine tellurique.

Le programme MED POL est la composante scientifique/technique du Plan d'action pour la Méditerranée et vise à
évaluer les problèmes de l'environnement.  L'évaluation de l'environnement qui est entreprise fournit une base permettant
d'aider les décideurs nationaux à gérer leurs ressources nationales d'une manière plus efficace et judicieuse.

Les objectifs spécifiques du programme MED POL sont destinés à procurer notamment aux Parties contractantes
à la Convention de Barcelone:

- les renseignements nécessaires pour l'application de la Convention et de ses protocoles;

- des indicateurs et une évaluation de l'efficacité des mesures de protection prises en vertu de la Convention et de
ses protocoles;

- des renseignements scientifiques susceptibles d'aboutir à des révisions et modifications des dispositions
concernées de la Convention et des protocoles et de permettre la formulation de protocoles supplémentaires;

- des renseignements pouvant servir à formuler des décisions de gestion au niveau national, bilatéral et multilatéral
qui soient respectueuses de l'environnement et essentielles à la poursuite du développement socio-économique
de la région méditerranéenne sur une base judicieuse.

L'une des composantes fondamentales du programme MED POL consiste en l'application du Protocole tellurique
conformément auquel les Parties contractantes s'engagent à éliminer la pollution d'origine tellurique par les substances
énumérées à l'annexe I au dit Protocole.  Des documents d'évaluation ont déjà été établis et des recommandations adoptées
pour le mercure et les composés de mercure, pour le cadmium et les composés de cadmium, pour les huiles lubrifiantes
usées, pour les composés organohalogénés et pour les composés organostanniques.  Des documents d'évaluation sont déjà
en cour d'élaboration pour les groupes restants de substances de l'annexe I, à savoir:

- les composés organophosphorés
- matières synthétiques persistantes qui peuvent flotter, couler ou rester en suspension
- substances cancérigènes, tératogènes ou mutagènes
- substances radioactives
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